

## عزوف الذكور عن التخصصات والدراسات التربوية

### Males abstinence from educational specializations and studies

\*Dr. Dyaa Al Deen Mohd. Motawi

#### Abstract

The study aims at handling a problem of male abstinence in educational specialization and studies. It seeks to deal with the important educational specializations that society needs, the innate factors behind this, and the role of society to courage males towards educational studies. Recommendations for limiting male abstinence of educational studies are stated at the end.

The study adopted the analytical descriptive approach through the following procedures: literature is reviewed. A sample of university students point of view are explored about educational specializations by using exploration instrument due to "Delphi method". Preparing questionnaire due to "Lekart method" that inquiries a sample point of view around males abstinence from educational specialization in Arab societies. This questionnaire contains (105) items classified into (5) categories for answering the questions of the study. Applying the questionnaire randomly to 350 individuals (from university staff members, teachers, principals, graduates from different colleges and university students belonging to (10) Arab countries such as: KSA., UAE, Oman, Kuwait, Yemen, Egypt, Syria, Jordan, Tones, Sudan. Through analyzing the responses of the sample on the questionnaire. The following results were concluded:

Limiting the important responses that reaches the first position, they are (7) items concerning the importance of educational specializations and needing the society of them, (6) items concerning the important results of males abstinence from educational specialization, (8) items concerning the important roles of society to encourage males abstinence from educational specializations, 17 items concerning the important suggestions to limit males abstinence from educational specializations. The results were represented graphically.

د. ضياء الدين محمد مطاوع

#### ملخص

هدفت الدراسة إلى تناول مشكلة عزوف الذكور عن التخصصات والدراسات التربوية، من خلال التعرف على أهمية التخصصات التربوية التي يحتاجها المجتمع والعوامل الكامنة خلف إحجام الذكور عن التخصصات التربوية وما النتائج المترتبة على ذلك و المقترحات للحد من هذه الظاهرة.

وانتهجت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي، حيث تمت مراجعة الأدبيات، وأجرى استطلاعاً لآراء عينة من طلاب الجامعة حول التخصصات التربوية (بطريقة دلفي). ثم أعدت استبانة استقصائية (بطريقة ليكرت) حول عزوف الذكور عن التخصصات التربوية في المجتمعات العربية تضمنت (105) مفردة صنفت في محاور خمسة للإجابة عن أسئلة الدراسة. وتم تطبيق الاستبانة على عينة عشوائية بلغ عدد أفرادها (350) فرداً من أعضاء هيئة التدريس في كليات جامعية، ومعلمون، ومدبرون، ومتخرجون في كليات مختلفة، وطلاب جامعيين، وجميعهم من (10) دول عربية هي (السعودية، والإمارات، وعمان، والكويت، واليمن، ومصر، وسوريا، والأردن، وتونس، والسودان).

ومن أهم النتائج التي أظهرتها الدراسة ما يلي:

- تمت الإجابة عن الأسئلة الخمسة للدراسة من خلال تحليل نتائج استجابات العينة على الاستبانة، حيث تم تحديد أهم الاستجابات التي احتلت المرتبة الأولى من وجهة نظر عينة الدراسة، فكانت: (7) مفردات خاصة بأهمية التخصصات التربوية وحاجة المجتمع إليها، و(6) مفردات خاصة بأهم العوامل والأسباب الكامنة خلف عزوف الذكور عن التخصصات التربوية، و(11) مفردة خاصة بأهم النتائج المترتبة على عزوف الذكور عن التخصصات التربوية، و(8) مفردات خاصة بأهم أدوار المجتمع في

\*Teacher's College – K.S.A.

\* كلية المعلمين - المملكة العربية السعودية.